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Σεβασµιώτατε Πάτερ και Δέσποτα,
Σεβαστοί µου Πατέρες και
Αγαπητοί µου εν Χριστώ Αδελφοί,

Επικαλούµαι κατά πρώτον τις ευχές Σας Σεβασµιώτατε Πάτερ και Δέσποτα,
αλλά και όλων των παρισταµένων πατέρων και αδελφών ώστε οι απλές και
ταπεινές σκέψεις που µε τη χάρη του Θεού θα καταθέσω στην αγάπη σας να
καλλικαρπήσουν και να ωφελήσουν. Έτσι ώστε όλοι µας ενδυναµωµένοι να
επιδοθούµε και φέτος στην ιδιαίτερως ευαίσθητη διακονία των Ενοριακών
Κύκλων Μελέτης της Αγίας Γραφής.

Το θέµα της εισηγήσεως όπως έχει ήδη ανακοινωθεί είναι «Θείος Λόγος ο
Άνθραξ του Παναγίου Πνεύµατος. Και θα µπορούσαµε σε µία πρώτη
προσέγγιση να επισηµάνουµε ότι από αυτές τις επτά λέξεις του τίτλου η κοµβική
λέξη η οποία προσδίδει κεντρικό νόηµα είναι η λέξη «άνθραξ». Όπως πολύ σοφά
σηµειώνει ο αρχαίος φιλόσοφος Αντισθένης ο Κυνικός: «ἁρχή τῆς σοφίας ἡ τῶν
ὀνοµάτων ἐπίσκεψις». Και όπως συµπληρώνει και ο αείµνηστος καθηγητής της
Θεολογικής Σχολής του Πανεπιστηµίου Αθηνών Κωνσταντίνος Παπαπέτρου,
δίπλα από τη λέξη «ἐπίσκεψις» στον ορισµό του Αντισθένη ταιριάζει η λέξη
«παίδευσις». Το πρώτο µέρος των σκέψεων που θα καταθέσω στην αγάπη σας,
θα είναι µία σύντοµη «επίσκεψη» και «παίδευση» της λέξεως «ἄνθραξ» σε
συνάρτηση µε τον Θείο Λόγο, δηλαδή την έκφραση και απεικόνιση του Δευτέρου
Προσώπου της Αγίας Τριάδος και φυσικά σε συνάρτηση µε τη χάρη του Αγίου
πνεύµατος, το οποίο «σήµερον ἠµάς συνήγαγεν». Και στο δεύτερο µέρος, το
οποίο θα είναι και το πιο σύντοµο θα ακολουθήσουν κάποιες πιο πρακτικές
επισηµάνσεις.
Μετά ταύτα λοιπόν, δεν είναι καθόλου τυχαίο το γεγονός ότι από τα πρώτα

κιόλας χρόνια της παρουσίας του ανθρώπου πάνω στη γη πριν από 400
δισεκατοµµύρια χρόνια κατά τους θετικούς επιστήµονες, µία από τις πρώτες
ανακαλύψεις του ήταν η φωτιά την οποία και θεοποίησε, από την έµφυτη τάση
του να θεοποιεί, δηλαδή να ανάγει σε ισχυρότερο, οτιδήποτε του προκαλούσε
φόβο και δέος. Άλλωστε, δεν µας είναι άγνωστος από την διδακτικότατη
Ελληνική Μυθολογία, ο µύθος του Προµηθέα ο οποίος κλέβει από το εργαστήριο



του Ηφαίστου ένα από τα µεγαλύτερα όπλα των ανθρώπων τη φωτιά και την
προσφέρει στους χοϊκούς ανθρώπους, υφιστάµενος την γνωστή τιµωρία των
σιδηρών δεσµών.
Ένα ακόµη αξιοσηµείωτο στοιχείο, το λαµβάνουµε από την αρχαία ελληνική

φιλοσοφία κατά τον 3ο π.Χ όπου η προσωκρατικοί φιλόσοφοι ερίζουν για το
υπερέχον στοιχείο το οποίο θεωρείται η γενεσιουργός αιτία της δηµιουργίας του
ορατού κόσµου. Ο Ηράκλειτος είναι εκείνος που υπεραµύνεται της απόψεως ότι
ο κόσµος δηµιουργήθηκε από τη φωτιά. Σύµφωνα µε τη φιλοσοφική θεωρία του
Ηρακλείτου, η φωτιά έχει τη δύναµη να ανανεώνει τα πάντα δίνοντας νέα
µορφή και νέα υπόσταση όσο κι αν αυτό για εµάς σήµερα ακούγεται από
αδύνατο έως φαιδρό.

Επειδή όµως είµαστε Ορθόδοξοι Χριστιανοί, οι ανωτέρω απόψεις
εξεφράστησαν όχι για να σκανδαλίσουν κάποιους αλλά ως αφόρµηση για να
κατανοήσουµε τη δυναµική αιτία και την ενεργή δύναµη της φωτιάς και κατ
επέκταση του φυσικού φωτός το οποίο εκπηγάζει από τη φωτιά. Αξίζει να
παραθέσουµε και ορισµένα Βιβλικά χωρία τόσο από την Παλαιά όσο και την
Καινή Διαθήκη τα οποία γεφυρώνουν σταδιακά τις βασικές έννοιες µεταξύ τους.

Στο δεύτερο και τρίτο κεφάλαιο του Βιβλίου της Εξόδου στην Παλαιά Διαθήκη,
διαβάζουµε αγαπητοί οµήγυρης την υπέροχη ιστορία του Μωυσέως, ο οποίος
θεωρείται ο γενάρχης του περιουσίου Ισραηλιτικού λαού. Ο Μωυσής ήταν ο
τρίτος κατά σειρά υιός του Αµράµ και της Ιωχάβεδ. Διασώθηκε θαυµατουργικά
από την εκδικητική µανία του Φαραώ Ραµσή του Δευτέρου, του οποίου η κόρη
βρήκε τον Μωυσή βρέφος σε ένα καλάθι στον ποταµό Νείλο και τον έλαβε υπό
την προστασία της.
Είναι γνωστό το γεγονός πως όταν µεγάλωσε, στέναζε για τα όσα υπέφεραν οι

συµπατριώτες του από τους Αιγυπτίους και σε µία ύστατη στιγµή αγανάκτησης
δολοφόνησε έναν Αιγύπτιο. Μετά την όντως αποτρόπαιη πράξη του και
φοβούµενος την τιµωρία του από τον Φαραώ, φεύγει από την Αίγυπτο και
µεταβαίνει στο όρος Χωρήβ, όπου νυµφεύεται της Σεπφόρα και εργάζεται ως
ποιµένας. Εκεί ακριβώς δέχεται την κλήση και την αποστολή από Τον Θεό να
γίνει ο ταγός που θα οδηγήσει τον περιούσιο λαό από τη γη της δουλείας την
Αίγυπτο, στη Γη της Επαγγελίας δηλαδή την Αγία Γη της Ιερουσαλήµ. Έχει
ιδιαίτερη σηµασία ο τρόπος της κλήσεως που δεν είναι άλλος από το όραµα της
Φλεγοµένης βάτου.
Την ώρα δηλαδή που έβοσκε το κοπάδι του είδε µία βάτο να φλέγεται χωρίς να

κατακαίεται, ούτε να επεκτείνεται η φωτιά στον γύρο χώρο. Από τη Φλεγοµένη
Βάτο ακούστηκε η φωνή του θεού να συστήνεται στον Μωυσή ως ο Ων, δηλαδή
αυτός που υπάρχει και να τον καλεί στην αποστολή του. Δεν µας ενδιαφέρει
τόσο η συνέχεια της ιστορίας όσο το γεγονός ότι ο Μωυσής από την φλεγοµένη



και µη κατακαιωµένη Βάτο λαµβάνει το χρίσµα και την εντολή της αποστολής
του.

Ένα δεύτερο παράδειγµα από την Παλαιά Διαθήκη το οποίο αξίζει
πραγµατικά αναλάβουµε ως αφορµή, είναι ο τρόπος της κλήσεως του προφητικό
αξίωµα του προφήτου Ησαΐα όπως αυτός περιγράφεται στο 6ο κεφάλαιο του
οµωνύµου προφητικού βιβλίου της Παλαιάς Διαθήκης. Ο προφήτης Ησαΐας ζει
περίπου στο 800 π.Χ στα Ιεροσόλυµα. Η εποχή που ζει είναι αρκετά δύσκολη
καθώς ο πάλε ποτέ περιούσιος λαός έχει αποστατήσει από τον Θεό και είναι
βουτηγµένος στην αµαρτία. Ενδιαφέρεται µόνο για άρτο και θεάµατα. Ένα
χαρακτηριστικό ανάλογο και της δικής µας εποχής. Ο Ησαΐας όµως δεν είναι
ενέδωσε στην αµαρτία. Παρέµεινε ηθικός και ενάρετος. Και ο Θεός τον εκλέγει
ως προφήτη µέσα από ένας πολύ συγκλονιστικό όραµα.

Μία ηµέρα ο Ησαΐας βρισκόταν στο Ναό του Σολοµώντος και προσευχόταν.
Την ώρα που είχε γονατίσει στη γη και έστρεψε το βλέµµα του στον ουρανό είδε
σε όραµα την επουράνιο λατρεία του Θεού. Πάνω σε έναν υπέρλαµπρο και
φωτεινό θρόνο καθόταν ο Βασιλεύς του Σύµπαντος. Τα Εξαπτέρυγα Σεραφείµ
πρόθυµα στη διακονία του όπως ακριβώς ακούµε και στη σχετική ευχή της Θείας
Λειτουργίας του Μεγάλου Βασιλείου: «σοὶ παρίστανται κύκλῳ τὰ Σεραφίµ, ἓξ
πτέρυγες τῷ ἑνὶ καὶ ἓξ πτέρυγες τῷ ἑνί· καὶ ταῖς µὲν δυσὶ κατακαλύπτουσι τὰ
πρόσωπα ἑαυτῶν, ταῖς δὲ δυσὶ τοὺς πόδας καὶ ταῖς δυσὶ πετόµενα, κέκραγεν
ἕτερον πρὸς τὸ ἕτερον ἀκαταπαύστοις στόµασιν, ἀσιγήτοις δοξολογίαις».

Δηλαδή, από δέος και σεβασµό προς τον Θεό, µε τις δύο Πτέρυγες καλύπτουν
τα πρόσωπά τους. Με τις άλλες δύο Πτέρυγες καλύπτουν µε σεβασµό το σώµα
τους. Και τις δύο τελευταίες πτέρυγες τις έχουν σε ετοιµότητα στη διακονία Του
Θεού. «Ἅγιος, ἅγιος, ἅγιος, Κύριος Σαβαώθ· πλήρης, ὁ οὐρανὸς καὶ ἡ γῆ τῆς
δόξης σου», ο επουράνιος και αγγελικός ύµνος. Δοξολογούν τον Θεό. Και είναι
τόσο µοναδική και κατανυκτική αυτή τη στιγµή ώστε όλος ο χώρος που
βρισκόταν ο Ησαΐας ξαφνικά γέµισε από ένα εκτυφλωτικό φως και µία
ανεπανάληπτη ευωδία θυµιάµατος. Εκστατικός παρακολουθεί αυτό το όραµα. Η
γλώσσα του είναι δεµένη. Συγκρίνει τον αµαρτωλό εαυτό του µε την
καθαρότητα των Αγγέλων και οικτίρεται. Μικρός για το δώρο το οποίο βιώνει.
Το όραµα όµως συνεχίζεται. Ακόµη πιο συγκλονιστικό και θεσπέσιο. Την ίδια

στιγµή που ο Ησαΐας εκστατικός παρακολουθεί αυτό το όραµα βλέπει τον Θεό
να κατεβαίνει από το θρόνο Του. Να λαµβάνει ένα κοµµάτι αναµένου άνθρακα
και να τον τοποθετεί το στόµα του Ησαΐα καλώντας τον να γίνει Προφήτης και
να κηρύξει µετάνοια στον παραστρατηµένο λαό του Ισραήλ. Κήρυξε τις αλήθειες
Του Θεού για 50 ολόκληρα χρόνια. Αξιώνεται και άλλων οραµάτων και
αναδεικνύεται προ της Καινής Διαθήκης Ευαγγελιστής. Στο τέλος υποµένει και
µαρτυρικό θάνατο.



Ανάλογα είναι και τα παραδείγµατα τα οποία θα µπορούσαµε να
χρησιµοποιήσουµε και να επικαλεστούµε και από την Καινή Διαθήκη τα οποία
έχουν ως κεντρική ιδέα το φως και τη φωτιά και πολλά έχουν να µας διδάξουν.
Αξίζει πρώτα από όλα να θυµηθούµε την αναφορά των Ευαγγελιστών για το
αστέρι το οποίο µε το µοναδικό του φως καθοδηγούσε τους µάγους εξ ανατολής
να έρθουν να προσκυνήσουν τον Νεογέννητο Κύριο µας στη Βηθλεέµ. Τι θα
µπορούσαµε να πούµε για το Άκτιστο Φως το οποίο βίωσαν οι 3 εκ των 12
µαθητών του Κυρίου στο όρος Θαβώρ κατά το µοναδικό γεγονός της
Μεταµορφώσεως το οποίο έλαβε χώρα χρονικά λίγο πριν τα γεγονότα του
εκουσίου πάθος Του Κυρίου µας και το περιγράφει παραστατικά ο Ευαγγελιστής
Ματθαίος? Ένα γεγονός το οποίο αποτέλεσε σηµείον αντιλεγόµενον και θέµα
έριδος όπως γνωρίζουµε µεταξύ του Αγίου Γρηγορίου του Παλαµά ως τετάρτου
Θεολόγου της Εκκλησίας µας και του ορθολογιστή Βαρλάµ Καλαβρού.

Ένα ακόµη χαρακτηριστικό και ίσως το χαρακτηριστικότερο για την
περίσταση γεγονός είναι αυτό της Πεντηκοστής το οποίο περιγράφει ο
Ευαγγελιστής Ιωάννης. Εν είδη πυρήνων γλωσσών του Άγιο Πνεύµα
καταπέµπεται επί τας κεφαλάς των Αγίων Αποστόλων και ο καθένας έχει τη
δυνατότητα να γίνει κατανοητός σε διαφορετικές διαλέκτους. Το τελευταίο
περιστατικό το οποίο θα λάβουµε ως αφόρµηση από την Καινή Διαθήκη, το
αρρύουµε από το βιβλίο των Πράξεων των Αποστόλων (ΚΕΦ. Θ ΣΤΙΧ. 1-29// ΚΕΦ
ΚΒ, ΣΤΙΧ. 3-21 και ΚΕΦ ΚΣΤ, ΣΤΙΧ. 9-21) και αφορά την κλήση του Αποστόλου
Παύλου στο αποστολικό αξίωµα. Ο Απόστολος των εθνών Παύλος ως διώκτης
των χριστιανών όδευε προς τη Δαµασκό. Κατά τη διάρκεια της πορείας του
εκείνης ένα εκτυφλωτικό φως το οποίο ο ίδιος ο Απόστολος Παύλος στις
επιστολές του οµολογεί ως µη φυσικό τον τυφλώνει. Και τότε όπως και στη
Φλεγοµένη Βάτο ακούγεται η φωνή του Θεού επιτιµητική αυτή τη φορά «Σαούλ
Σαούλ τι µε διώκεις;» Ξαφνικά ο πρώην διώκτης Σαύλος αναδεικνύεται στον
µεγάλο απόστολο των εθνών και στον διαπρύσιο θεολόγο , ο οποίος µέσα σε
λίγα µόνος χρόνια καταφέρνει ένα µεγάλο θαύµα. Κηρύσσει τον χριστιανισµό σε
ολόκληρο τον ελληνικό κόσµο.

Από όλα τα ανωτέρω βιβλικά παραδείγµατα αξιοθαύµαστο είναι το γεγονός
της κλήσεως όλων αυτών των βιβλικών µορφών από τον άγιο θεό. Βίωσαν τον
πνευµατικό φωτισµό και αποδέχτηκαν την αποστολή τους για να διαδώσουν το
χριστιανικό µήνυµα και να διαφωτίσουν και εκείνοι µε την σειρά τους όλες τις
διψασµένες ψυχές που αναζητούσαν την αλήθεια που απελευθερώνει και
οδηγούν στο φως και κατ επέκταση στη χάρη του εν Τριάδι Θεού.

Ο Κύριος µας στο 9ο κεφάλαιο και 12ο στοίχο του κατά Ιωάννη Ευαγγελίου
οµολογεί ότι είναι το «Φως του κόσµου» και όποιος δεχτεί την κλήση να οδηγηθεί
σε αυτό το φως, δεν θα βιώσει ποτέ το σκοτάδι. Ο στίχος αυτός έχει και



κυριολεκτική αλλά και µεταφορική ερµηνεία. Και φυσικά την κυριολεκτική
ερµηνεία του την κατανοούµε όλοι. Όταν κάποιος βλέπει το φως το φυσικό φως
δεν είναι ταυτόχρονα δυνατόν να βλέπει και σκοτάδι. Ο ισχυρισµός αυτός είναι
αυταπόδεικτος και αλληλοαναιρούµενος. Η µεταφορική - πνευµατική ερµηνεία
του στίχου αυτού αποκτά ιδιαίτερη σηµασία. Και αυτό διότι όταν ο Κύριος µας
παρουσιάζει εαυτόν ως το φως, δεν εννοεί το φυσικό φως αλλά την πνευµατική
αλήθεια που απορρέει. Και όπως χαρακτηριστικά σηµειώνει ο Άγιος
Θεοφύλακτος Αρχιεπίσκοπος Αχρίδος , σε µία εσχατολογική διάσταση νοείται το
άκτιστο φως του κενού µνηµείου το οποίο είναι ίδιο µε το Θαβώριο φως. Το Φως
λοιπόν του χριστού είναι η αλήθεια. Και αυτή η αλήθεια εκφράζεται λόγω τε και
έργω όπως περιγράφονται στην Καινή Διαθήκη ως θεόπνευστο κείµενο.

O Μέγας Βασίλειος στην 9η επιστολή του «προς τον φιλόσοφο Μάξιµο’,
σηµειώνει ότι: «ο λόγος είναι η εικόνα της ψυχής» , ενώ σε ένα ακόµη έργο του
την 7η ερµηνευτική οµιλία προς τον Ησαΐα επισηµαίνει ότι «η δύναµη του θείου
λόγου αποτελεί περιτοίχισµα των δογµάτων της αληθείας». Η κάθε ανθρώπινη
ψυχή λοιπόν , ανάλογα µε το πνευµατικό της υπόβαθρο το οποίο έχει , εκφέρει
και προσλαµβάνει µε ανάλογο θετικό ή αρνητικό πρόσηµο τα θεία λόγια µε τα
οποία έρχεται σε επαφή. Μας έρχεται έτσι στο νου , η παραβολή του Καλού
Σπορέως όπως µας την παραθέτει ο Ευαγγελιστής Ματθαίος στο 13ο κεφάλαιο
του Ιερού του Ευαγγελίου και στους στοίχους 4 -9 και 18-23. Σε όποια κατάσταση
βρίσκεται το έδαφος της ψυχής του κάθε ανθρώπου , ανάλογη είναι και η
καρποφορία του Θείου Λόγου. Του Θείου Λόγου που είναι η απόλυτη
αποκεκαλυµµένη αλήθεια και σύµφωνα µε το Μέγα βασίλειο αποτελεί
κατ΄αξίωµα δογµατική αλήθεια της πίστεως µας. Αν δε παραλληλίσουµε τον
ευλογηµένο Κυριακό Λόγο περί Φωτός του κόσµου µε τους λόγους του Μεγάλου
Βασιλείου που προαναφέραµε , καταλήγουµε στο ασφαλές συµπέρασµα ότι ο
Λόγος του Θεού ανάλογα µε την καθαρότητα της ψυχής του κάθε χριστιανού,
αποκαλύπτεται και είναι τόσο ισχυρός αλλά και διδακτικός ποιµαντικά που δεν
χρειάζονται ούτε αποδείξεις ούτε συµπληρώσεις. Συµπληρώνεται µε την χάρη
του Θεού και τον φωτισµό του Αγίου Πνεύµατος.

Ο Άγιος Γρηγόριος ο Παλαµάς Αρχιεπίσκοπος Θεσσαλονίκης µε την «ΚΔ΄
Οµιλία του εις την Εορτήν της Πεντηκοστής» (P.G. 151,3120) , έρχεται νοητά να
επιβεβαιώσει τα όσα ο Μέγας Βασίλειος αναφέρει σηµειώνοντας ότι: «όπως η
φωτιά έχει τη ιδιότητα να φωτίζει έτσι και ο Λόγος του Θεού φωτίζει όσους τον
ακούνε». Και φυσικά το πρώτο το οποίο θα υπογραµµίσουµε στην αγιοπατερική
αυτή σκέψη είναι οι έννοιες της φωτιάς και του φωτός που τις συναντούµε ως
κυριαρχούσες έννοιες σε συνάρτηση πάντα µε το Θείο Λόγο. Και είναι απόλυτα
λογικός ο ισχυρισµός του Αγίου Γρηγορίου του Παλαµά , καθώς όπως µία από
τις ιδιότητες της φωτιάς είναι να φωτίζει το σκοτάδι , έτσι και ο Θείος Λόγος



γίνεται Φως για όποιον επιθυµεί να φωτιστεί. Ας µην λησµονούµε άλλωστε την
ειδική τάξη των κατηχουµένων της πρώτης εκκλησίας οι οποίοι ονοµάζονταν
«φωτιζόµενοι». Και την αποτελούσαν οι κατηχούµενοι εκείνοι οι οποίοι είχαν
ολοκληρώσει τον τριετή κύκλο της κατηχήσεως και ετοιµάζονταν για το Άγιο
Βάπτισµα το οποίο ονοµάζεται και φώτισµα. Για τον λόγο αυτό σήµερα ο
νεοναπτισθείς ονοµάζεται και νεοφώτιστος.

Προς την ίδια κατεύθυνση κινούνται αµφότεροι ο πληγωµένος αετός της
εκκλησίας µας , ο Άγιος Γρηγόριος ο Θεολόγος και ο Άγιος Μάξιµος ο
Οµολογητής. Ο µεν Άγιος Γρηγόριος ο Θεολόγος ως η ακρότης των θεολόγων
και ποιητής Άγιος της Εκκλησίας µας στον ΙΖ΄ Λόγο του «προς τους
πολιτευοµένους Ναζιανζού» (P.G. 35, 965A), επισηµαίνει πώς: «ό,τι είναι οι τροφή
για το σώµα είναι και ο λόγος για την ψυχή». Ενώ ο Άγιος Μάξιµος ο
Οµολογητής στο δικό του θεόπνευστο έργο «προς Θαλάσσιον περί αποριών»
(P.G. 90, 264), πολύ σοφά θα υπογραµµίσει ότι: «ο Λόγος του Θεού παρέχει
διαφορετικά χαρίσµατα ανάλογα µε την ψυχική διάθεση του κάθε ακροατή που
θα τον δεχτεί».

Αµφότερες οι δύο αυτές πατερικές απόψεις αποτελούν αφορµή για έναν
έντονο προβληµατισµό µε πολύ θετικό όµως πρόσηµο. Και αυτό διότι
αναφέρονται όχι απλά σε αλήθειες τις οποίες καλούµαστε να διαχειριστούµε
ποιµατικά και πνευµατικά , αλλά και να τις εναρµονίσουµε ενδεχοµένως στα
µέτρα που αναπαύουν τις ψυχές. Ο Λόγος του Θεού τρέφει πραγµατικά την
ψυχή του κάθε ανθρώπου. Όπως η τροφή είναι µία φυσική ανάγκη µέσω της
οποίας συντηρείται και αναζωογονείται το χοϊκό µας σώµα έτσι και η ψυχή
χρειάζεται τη δική της συντήρηση και αναζωογόνηση. Και αυτό επιτυγχάνεται
µόνο µε την σπουδή στο Θείο Λόγο. Με πόση συναίσθηση ακούµε τον
Προφητάνακτα να οµολογεί στον 97ο στίχο του 118 Ψαλµού γνωστού και ως
«Αµώµου». «Ὡς ἠγάπησα τὸν νόµον σου, Κύριε· ὅλην τὴν ἡµέραν µελέτη µού
ἐστιν». Δύο ακόµη στίχοι αυτού του ψαλµού έρχονται να ενισχύσουν επιπλέον
την άποψη αυτή. Ποιο συγκεκριµένα στον 13ο στίχο του αυτού ψαλµού ακούµε
«ὡς γλυκέα τῷ λάρυγγί µου τὰ λόγιά σου, ὑπὲρ µέλι τῷ στόµατί µου.». Και
αµέσως τον 105 στίχο: «Λύχνος τοῖς ποσί µου ὁ νόµος σου καὶ φῶς ταῖς τρίβοις
µου.».

Οι τρεις αυτοί στίχοι θα µπορούσαν να αποτελέσουν µία προσευχή
ευγνωµοσύνης προς τον Άγιο Θεό γιατί µας αξιώνει να κοινωνήσουµε
κυριολεκτικά «ἐπί τάς πῆγάς τῶν ὑδάτων». Στον δικό Του Θείο Λόγο στον οποίο
ακατάπαυστα εντρυφούµε. Στον δικό Του Θείο Λόγο που γίνεται ακατανίκητο
βάλσαµο στην ψυχή µας και τροφή πνευµατική πιο γλυκιά και από το γλυκύτερο
µέλι. Και τέλος Στον δικό Του Θείο Λόγο που καθίσταται κυριολεκτικά λύχνος
και φως σε κάθε µας βήµα.



Για να επιστρέψουµε όµως και στις δύο πατερικές απόψεις στις οποίες
παραθέσαµε αντιπαραβάλλονται στις µε τους τρεις αυτούς στίχους του 118
ψαλµού , οδηγούµαστε κυκλικά κάπου στην αρχή των σκέψεων µας. Έχουµε
φτάσει ήδη σε ένα κοµβικό σηµείο όπου µε οδηγό την αλάνθαστη Αγιοπατερική
σκέψη , αποδείξαµε ότι ο θείος λόγος αποτελεί την ευεργετική και αθάνατη
τροφή της ζωής και της ψυχής του κάθε πιστού χριστιανού , ο οποίος προσέχει σε
αυτόν. Επίσης αποδείξαµε ότι ο Θείος Λόγος αποτελεί φως και ταυτόχρονα
φωτιά, µιας και εκπηγάζει από την πηγή του φωτός που είναι ο Υιός και Λόγος
του Θεού , ο Κύριος µας Ιησούς Χριστός. Συνεπώς , αν στην παρούσα στιγµή
χρησιµοποιήσουµε το µαθηµατικό σχήµα όπου ανάµεσα σε τρεις απόψεις
επικρατεί ισότητα και κάθε µία άποψη είναι ίση µε τις άλλες δύο τότε ο Θείος
Λόγος είναι ταυτόχρονα τροφή της ψυχής και άνθραξ του παναγίου πνεύµατος ,
δικαιώνοντας έτσι και τον τίτλο της εισήγησης µας.

Μία ακόµη προέκταση προσδίδει και η άποψη του Αγίου Μαξίµου περί
ψυχικής διαθέσεως όσον έρχονται σε επαφή µε τον θείο λόγο. Και αυτή η άποψη
αποτελεί επίσης έναν λογικό και αυταπόδεικτο ισχυρισµό , ο οποίος έρχεται να
ταυτιστεί και πάλι µε την Παραβολή του Καλού Σπορέως. Στο σηµείο αυτό
οφείλουµε να επισηµάνουµε ότι η παραβολή αυτή εµπερικλείει δύο πνευµατικές
αλήθειες , όπου η µία επιβεβαιώνει και υπερκαλύπτει την άλλη. Η πρώτη
πνευµατική αλήθεια είναι ότι η ίδια η παραβολή του Καλού Σπορέως αποτελεί
τµήµα του Θείου Λόγου, µιας και την δίδαξε ο Κύριος µας στο πλαίσιο της
διδασκαλίας του µε παραβολές. Δηλαδή, σύντοµες ιστορίες από τον καθηµερινό
κοινωνικό βίο µε αλληγορικό και διδακτικό χαρακτήρα. Η δεύτερη πνευµατική
αλήθεια είναι ότι η ίδια η παραβολή αναφέρεται στον τρόπο µε τον οποίον
δέχονται οι άνθρωποι τον Θείο Λόγο ανάλογα µε την ψυχική τους διάθεση.
Δηλαδή , σε ένα ταυτόχρονο σχήµα ο Θείος Λόγος προσφέρει και προσφέρεται.
Όπως οµολογούµε και στη Θεία Λειτουργία: «Τὰ σὰ ἐκ τῶν σῶν σοὶ
προσφέροµεν κατὰ πάντα καὶ διὰ πάντα».

Και αυτό το οποίο κατανοούµε είναι ότι η ψυχική διάθεση του κάθε ανθρώπου
διαδραµατίζει ιδιαίτερο ρόλο στο τρόπο µε τον οποίο δέχεται τον Θείο Λόγο ως
ιδιαίτερη αν θέλετε προσωπική πρόσκληση. Αν λάβουµε δε ως σηµείο αναφοράς
την παραβολή του Καλού Σπορέως, κατανοούµε ότι για να καρποφορήσει ο
λόγος του θεού πρέπει να σπαρεί µε την πνευµατική έννοια σε γόνιµο έδαφος
καλλιεργηµένης ψυχή. Και η καλλιέργεια αυτή όπως άλλωστε και η φυσική
καλλιέργεια προϋποθέτει χρονοβόρα, επίµονη και επίπονη διαδικασία.
Ειδ΄άλλως ο Θείος Λόγος, για να επιστρέψουµε και στις λέξεις του αρχικού
τίτλου, από πνευµατική τροφή µεταβάλλεται όντως σε άνθρακα µε αρνητικές
συνέπειες. Η άποψη αυτή αποτελεί και ένα σηµείο αναφοράς για όλους όσους µε
τη χάρη του Θεού ασχολούµαστε µε τη διάδοση του Λόγου Του. Δεν υπάρχει µία



ενιαία φόρµουλα σε αυτή τη διακονία, αλλά µία προσωποκεντρική προσέγγιση
πάντοτε προσαρµοσµένη στις ιδιαίτερες συνθήκες της ψυχικής διάθεσης και της
πνευµατικής προετοιµασίας των πιστών χριστιανών.

Ο δρόµος της αγάπης του Εσταυρωµένου Κυρίου θα µας κατευθύνει πάντα
προς το αγαθόν της διακονίας µας. Και πάλι συγκλονιστικός ο Άγιος Γρηγόριος ο
Θεολόγος µε την απαράµιλλη γραφίδα του, επιβεβαιώνει και ενισχύει όχι µόνο
όσους διακονούν τον Θείο Λόγο , αλλά και όσους τον δέχονται. Στον 14ο Λόγο
του «εις τους απ Αιγύπτου επιδηµήσαντας» ( P.G. 36, 241B), θα οµολογήσει µε
συγκλονιστικό τρόπο ότι «είναι δύσκολο να θεραπεύσει κανείς στο λοιµό για να
ακούσει το λόγο του θεού , γιατί οι θεραπευτές είναι λίγοι».

Μπορεί οι σκέψεις αυτές να άφησαν ενδεχοµένως αρνητικά συναισθήµατα
στις ψυχές µας ή και έντονους προβληµατισµούς. Ο γλυκύς όµως λόγος του
Αγίου Γρηγορίου έρχεται παρηγορητικά να µας ενισχύσει. Ο Άγιος Γρηγόριος
µέσα από τον διαχρονικό του λόγο εκφράζει και µία σύγχρονη αλήθεια. Ζούµε
σε µία εποχή προόδου και τεχνολογικών εξελίξεων που διαρκώς µας εκπλήσσει.
Ζούµε σε µία κοινωνία όπου η ανθρώπινες σχέσεις και οι αξίες υφίστανται
αναταραχές και ανατροπές. Η αξία της ανθρώπινης υπάρξεις υποβαθµίζεται
διαρκώς και εργαλειοποιείται στο όνοµα των αριθµών , των φωτεινών ειδήσεων
και των διαρκώς αυξανοµένων περιστατικών ενδοοικογενειακής βίας. Και όµως,
ακόµη και κάτω από αυτές τις περίεργες καταστάσεις όπου η απελπισία και
άλλα αρνητικά συναισθήµατα κυριαρχούν στην καθηµερινότητά µας , υπάρχουν
ψυχές που διψούν για να ακούσουν Λόγο Θεού. Υπάρχουν ψυχές που
απογοητευµένες από τα αρνητικά που συµβαίνουν γύρω τους , αναζητούν ένα
σταθερό σηµείο αναφοράς. Με µία πιο διευρυµένη έννοια αναζητούν αλήθειες
και φυσικά αληθινά πρόσωπα απέναντι στα αµέτρητα προσωπεία όπως τα
προβάλει η εποχή µας. Όµως , «ὁ µὲν θερισµὸς πολύς, οἱ δὲ ἐργάται ὀλίγοι.»
(Κατά Ματθαίον Θ΄37). Με την έννοια «ολίγοι» δεν εννοείται απαραίτητα η
αριθµητική έλλειψη των ζηλωτών που έχουν επιθυµία να διακονήσουν τον θείο
λόγο ή για να χρησιµοποιήσουµε τα λόγια του Αγίου Γρηγορίου του Θεολόγου
,των θεραπευτών. Μπορεί λοιπόν να µείνω είτε απαραίτητα η αριθµητική
έλλειψη αλλά η έλλειψη ικανών θεραπευτών του Θείου Λόγου.

Ο Άγιος Μάξιµος ο Οµολογητής στον δεύτερο λόγο του «περί Θεολογικών
Κεφαλαίων» (P.G. 90, 1155), παροµοιάζει το θείο λόγο σε αντιπαραβολή µε τα
καθηµερινά και κοσµικά λόγια όπως µε τη σύγκριση των ευωδών ανθέων µε τα
µη χρηστικά άχυρα. Επιφυλάσσει δε µία ιδιαίτερη αναφορά στα προσόντα των
θεραπευτών του Λόγου του Θεού. Η θεολογική του σκέψη είναι ιδιαίτερη και η
αποστολή των θεραπευτών του λόγου του θεού καθίσταται σηµαντική. Κατά
των θεοφόρο Άγιο Μάξιµο, ο γνήσιος θεραπευτής του Θείου Λόγου οφείλει να
αποτελεί δροσιά που σβήνει την αµαρτία. Να οδηγεί ακροατές στο δρόµο της



ταπεινώσεως και της υπακοής. Και να γίνεται διαρκώς θύρα των πολύφωτων
θησαυρών της σοφίας.

Κι αν τα δύο πρώτα χαρίσµατα απλά συγκλονίζουν , µε το τρίτο χάρισµα του ,
ο Άγιος Μάξιµος ο Οµολογητής καλεί ουσιαστικά τους θεραπευτές να ανοίξουν
την πόρτα των θησαυρών του θείου λόγου σε όσους αναζητούν αυτούς τους
πνευµατικούς θησαυρούς. Είναι δε αξιοσηµείωτο ότι για άλλη µία φορά
συναντούµε την έννοια του φωτός .

Ως προς το πρώτο χάρισµα το οποίο παραθέτει ο Άγιος Μάξιµος για τους
θεραπευτές , δηλαδή µε το λόγο τους να αποτελούν δροσιά που θα σβήνει την
αµαρτία, ο Κύριος µας Ιησούς Χριστός ως Υπέρτατος Αρχιερεύς και
Αρχιποιµένας µε την µοναδική και ανυπέρβλητη θυσία Του , µας δείχνει το
δρόµο. Αναµάρτητος και τέλειος Θεός και Άνθρωπος ανήλθε επί του Σταυρού.
Υπέστη την άκρα ταπείνωση για να λυτρώσει από τα δεσµά της αµαρτίας του
ανθρώπινο γένος. Με βάση αυτή ακριβώς στην αρχή διέπονται αµφότεροι οι
ρόλοι θεραπευτών και ακροατών του Θείου Λόγου. Οι µεν θεραπευτές να
καλλιεργούν διαρκώς την ελπίδα της σωτηρίας , οι δε ακροατές του Θείου Λόγου
να βρίσκουν διαρκώς γαλήνη και ανάπαυση.

Πολλές φορές βέβαια , οι ακροατές υπερβαίνουν τα εσκαµµένα αναζητώντας
διάφορες υπαρξιακές αναζητήσεις. Σε κάποια παρόµοια βέβαια παγίδα πέφτουν
πολλές φορές και οι θεραπευτές , οι οποίοι θεληµένα ή αθέλητα µεταβάλλονται
από θεραπευτές σε κριτές του Θείου Λόγου. Αυτό συµβαίνει διότι όπως
σηµειώνει και ο αείµνηστος Καθηγητής της Θεολογικής Σχολής του Α.Π.Θ.
Χρήστος Βάντσος στο εγχειρίδιο του µε τίτλο: «Θέµατα Ποιµαντικής Ψυχολογίας
τόµος Α΄» , οι θεολόγοι απαντούν σε ερωτήσεις που κανένας δεν έθεσε. Θέτουν
ερωτήσεις και διλήµµατα τα οποία δεν υπόκεινται απαντήσεων και συνεπώς
αντί να δροσίζουν µε τον λόγο τους απλά δεν ωφελούν.

Ως προς το δεύτερο χάρισµα το οποίο σηµειώνει ο Άγιος Μάξιµος για τους
θεραπευτές , µε το λόγο τους δηλαδή να δείχνουν το δρόµο της ταπείνωσης και
της υπακοής, αν ο ίδιος ο θεραπευτής του Θείου Λόγου δεν διδαχθεί της δύο
αυτές αρετές µε την υγιή έννοια, δεν µπορεί ούτε να µιλήσει , πολύ δε
περισσότερο να εµπνεύσει τους ακροατές σε αυτές τις δύο αρετές. Αναµφίβολα
οι δρόµοι της ταπείνωσης και της υπακοής είναι δύσκολοι στη θεωρία και στην
πράξη. Και πάλι όµως έχουµε το µοναδικό µας πρότυπο τον Κύριο µας Ιησού
Χριστό , ο οποίος πρώτος µας τις δίδαξε. Η καλλιέργεια των δύο αυτών αρετών
που αποτελούν αναπόσπαστο κοµµάτι του Θείου Λόγου έρχεται µε προσευχή
και ειλικρίνεια ψυχής.

Το τρίτο χάρισµα το οποίο απαντάται κατά τον Άγιο Μάξιµο τον Οµολογητή
σε έναν θεραπευτή του Θείου Λόγου , είναι και το πιο σηµαντικό από πολλές
απόψεις. Κανένα από τα προηγούµενα δύο χαρίσµατα δεν είναι εύκολο ούτε να



καλλιεργηθούν από τις θεραπευτές του θείου λόγου ούτε και να µεταδοθούν
στους πιστούς ακροατές. Κάθε χάρισµα έχει τις δικές του πνευµατικές
ιδιαιτερότητες αλλά και τους πνευµατικούς καρπούς της χάριτος του αγίου
πνεύµατος. Παρά ταύτα, το τρίτο χάρισµα του θεραπευτού του Θείου Λόγου ,
είναι ένας κυριολεκτικά δυσεπίλυτος γρίφος. Η έµπνευση της ελπίδας το πρώτο
χάρισµα θα µπορούσε να χαρακτηριστεί ως κάτι σχετικά απλό. Η διδασκαλία
της ταπεινώσεως και της υποµονής στο δεύτερο χάρισµα είναι σχετικά
διαχειρίσιµες έννοιες. Όµως , ο φωτισµός του Αγίου Πνεύµατος δια του Θείου
Λόγου ξεπερνά την ανθρώπινη λογική.

Το τρίτο χάρισµα το οποίο προϋποτίθεται να έχει ένας θεραπευτής του θείου
λόγου κρύβει µέσα του µια σπουδαία αλήθεια. Την ουσιαστική ωφέλεια που
προκύπτει από τη διάδοση του Θείου Λόγου. Το ζήτηµα βέβαια είναι ότι αυτή η
ωφέλεια αποτελεί ταυτόχρονα και προϋπόθεση. Ο φωτισµός της σοφίας του
Θείου Λόγου. Φιλολογικά ερµηνεύεται ως ένα οξύµωρο σχήµα. Η ωφέλεια από
την ακρόαση του Θείου Λόγου είναι ο φωτισµός του Αγίου Πνεύµατος , την ίδια
στιγµή που η διάδοση - θεραπεία κατά τον Άγιο Μάξιµο προϋποθέτει το
φωτισµό του Αγίου Πνεύµατος για να επέλθει εν τέλει ωφέλεια και όχι ζηµία.

Κι αν ο προβληµατισµός αυτός φαντάζει όντως δυσεπίλυτος γρίφος τότε και
µόνο τότε «ἡ Θεία Χάρις, ἡ πάντοτε τὰ ἀσθενῆ θεραπεύουσα καὶ τὰ ἐλλείποντα
ἀναπληροῦσα» δίδει ουσιαστική απάντηση. Όλοι µας , είτε µε τον ρόλο του
θεραπευτή είτε µε το ρόλο του ακροατή έχουµε ελλείψεις που µπορούν να
αποβούν επικίνδυνες και επώδυνες. Μόνο η επίκληση της χάριτος του Αγίου
Πνεύµατος µπορεί να δώσει ουσιαστικές λύσεις και απαντήσεις. Ό τον εθνών
θεοκήρυκας Απόστολος Παύλος , σε µία από τις λεγόµενες επιστολές της
αιχµαλωσίας που συνέγραψε κατά την διετή φυλάκισή του στη ρώµη την
περίοδο 60 έως 62 µ.Χ. την «προς Εφεσίους Επιστολή κεφάλαιο Α΄ και στίχο 13»,
θέτει τα δεδοµένα σε µία πιο στερεή βάση: «ἐν ᾧ καὶ ὑμεῖς ἀκούσαντες τὸν
λόγον τῆς ἀληθείας, τὸ εὐαγγέλιον τῆς σωτηρίας ὑμῶν, ἐν ᾧ καὶ
πιστεύσαντες ἐσφραγίσθητε τῷ Πνεύματι τῆς ἐπαγγελίας τῷ Ἁγίῳ,» Δηλαδή,
εφόσον ακούσατε τον λόγο της αληθείας δια του Ευαγγελίου και των πιστέψατε ,
σφραγιστήκατε µε τη χάρη του Αγίου Πνεύµατος.

Ο Αποστολικός Λόγος διασαφηνίζει πλήρως ότι όσοι πιστεύουν στο
απολυτρωτικό µήνυµα του ευαγγελίου , τότε ενδύονται τη χάρη του Αγίου
Πνεύµατος. Όχι µόνο επιβεβαιώνεται η θεοπνευστία του Ευαγγελίου , αλλά
υπερθεµατίζεται ότι τα γραφόµενα σε αυτά εµπεριέχουν σωτηριώδη µηνύµατα.
Και το διηνεκές απολυτρωτικό µήνυµα της σωτηρίας των ανθρώπων γίνεται φως
το οποίο φωτίζει τους µύστες του ευαγγελίου. Ας µην ξεχνάµε άλλο στη για την
ευχή της θείας λειτουργίας την οποία αναγιγνώσκει ο Λειτουργός Ιερέας
µυστικώς προ της αναγνώσεως του Ιερού Ευαγγελίου: « Ἔλλαµψον ἐν ταῖς



καρδίαις ἡµῶν, φιλάνθρωπε, Δέσποτα, τὸ τῆς Σῆς θεογνωσίας ἀκήρατον φῶς,
καὶ τοὺς τῆς διανοίας ἡµῶν διάνοιξον ὀφθαλµοὺς εἰς τὴν τῶν εὐαγγελικῶν Σου
κηρυγµάτων κατανόησιν». Φως θεογνωσίας και διάνοιξη των πνευµατικών
οφθαλµών είναι η κεντρικές έννοιες που οδηγούν και πάλι στην επιβεβαίωση
του φωτισµού του Αγίου Πνεύµατος.

Στην θεολογικότερη των ποιµαντικών του Επιστολών , ο Απόστολος Παύλος
και πάλι , στην προς Εβραίους Επιστολή η οποία κατά των οµότιµο καθηγητή της
Θεολογικής σχολής του Πανεπιστηµίου Αθηνών κύριο Χρήστο Βούλγαρη, όχι
µόνο αποδεικνύεται η γνησιότητα της αλλά και θεωρείται µία από τις επιστολές
της αιχµαλωσίας, στον 12ο στοίχο του 4ου κεφαλαίου, σαν νοητή συνέχεια των
προηγουµένων αναφέρεται στην ουσία του θείου λόγου: «Ζῶν γὰρ ὁ λόγος τοῦ
Θεοῦ καὶ ἐνεργὴς καὶ τοµώτερος ὑπὲρ πᾶσαν µάχαιραν δίστοµον καὶ
διϊκνούµενος ἄχρι µερισµοῦ ψυχῆς τε καὶ πνεύµατος, ἁρµῶν τε καὶ µυελῶν, καὶ
κριτικὸς ἐνθυµήσεων καὶ ἐννοιῶν καρδίας,» Δηλαδή , ο Λόγος του Θεού είναι
σαν ζωντανός οργανισµός , ποιο κοφτερός και από το καλύτερο µαχαίρι. Τόσο
ισχυρός που διεισδύει στον άνθρωπο και χωρίζει το σώµα από την ψυχή. Τόση
δύναµη πραγµατικά έχει ο Θείος Λόγος. Τόσο απόλυτος που αναγεννά και
ανακαθορίζει την ανθρώπινη ύπαρξη δίνοντας νέες πνευµατικές προσδοκίες
σωτηρίας και ελπίδος. Οποιοσδήποτε αφοσιώνεται στη µελέτη του Θείου Λόγου
και την αναζήτηση των πνευµατικών νοηµάτων αναγεννάται και
αναζωογονείται λαµβάνοντας δύναµη για τον πνευµατικό του αγώνα.

Θα µπορούσαµε ακόµη να παραθέσουµε αµέτρητα βιβλικά χωρία και άλλες
τόσες πατερικές απόψεις που να έχουν ως κεντρική έννοια τον Θείο Λόγο και την
πνευµατική του δύναµη. Όσο όµως κι αν «έρευνῶµεν τάς γραφάς», το
συµπέρασµα θα είναι πάντα το ίδιο και το τέλος θα ενώνεται µε την αρχή στον
ευλογηµένο κύκλο που επίκεντρο θα έχει πάντα τον Κύριο µας Ιησού Χριστό και
η διάµετρος του θα φωτίζεται από την χάρη του Αγίου Πνεύµατος. Νοητά λοιπόν
όλοι µας γινόµαστε δωρεοδόχοι αυτής της χάριτος. Ευχή και προσευχή µας είναι
να βιώνουµε διαρκώς παρόµοιες πνευµατικές κλήσεις σαν την κλήση που
δέχτηκε από τον θεό ο προφήτης Ησαΐας.

«Τὸ Πνεῦµα µὴ σβέννυτε,προφητείας µὴ ἐξουθενεῖτε.Πάντα δὲ δοκιµάζετε,
τὸ καλὸν κατέχετε·» (ΠΡΟΣ ΘΕΣΣΑΛΟΝΙΚΕΙΣ Ε΄ 19-21).

Με τη χάρη του Θεού και µε το φωτισµό του Αγίου Πνεύµατος και φυσικά µε
τις δικές Σας σεπτές Πατρικές Ευχές και Ευλογίες Σεβασµιώτατε Πάτερ και
Δέσποτα, καλούµαστε και κατά την φετινή χρονιά σεβαστοί µου πατέρες και
αγαπητοί µου αδελφοί να γίνουµε θεραπευτές στη διακονία του Θείου Λόγου
προς τον ευλογηµένο και φιλόχριστο λαό του Θεού µέσω των τακτικών
ενοριακών κύκλων µελέτης της Αγίας Γραφής.



Το πόσο σηµαντική είναι αυτή η προέκταση της σηµαντικής µας διακονίας δεν
µπορούµε να το κατανοήσουµε. Καλλιεργούµε χωρίς να είµαστε καθόλου
βέβαια για το αποτέλεσµα της σποράς µας. Ας σκεφτούµε µόνο ότι οι
προτεσταντικές οµολογίες της δύσεως έχουν την µελέτη και ερµηνεία του Θείου
Λόγου ώστε κατεξοχήν µυστήριό τους. Δεν είναι µια απλή και επιπόλαιη
διακονία, ούτε µας επιτρέπεται να την αντιµετωπίσουµε ως παράταιρο έργο το
οποίο θα βαρύνει κατά µία ώρα ακόµη το εβδοµαδιαίο µας πρόγραµµα. Επίσης ,
η ιδιαίτερη αυτή η πτυχή της διακονίας µας δεν είναι ούτε µάθηµα, ούτε ωφέλιµη
κατήχηση.

Οι ενοριακοί κύκλοι µελέτης Αγίας Γραφής αποτελούν µία ακόµη πνευµατική
ευκαιρία ανθρώπινης αλληλεπίδρασης και επικοινωνίας µε τους πιστούς που
προσέρχονται στους κύκλους και είναι κατά βάση είναι ενορίτες µας.
Ξεκλειδώνοντας τις αιώνες αλήθειες του Θείου Λόγου απολαµβάνουµε
αµφότεροι και όσοι µε τη χάρη του Θεού θα διακονήσουµε αλλά και όσοι θα
προστρέξουν στο κάλεσµα µας αυτό πολλαπλή ωφέλεια. Μία µόνο πτυχή αξίζει
να σηµειώσουµε και αυτή είναι ότι εµµέσως µέσα από την µελέτη του Θείου
Λόγου γνωρίζουµε καλύτερα τους ακροατές µας. Η µεγαλύτερη ωφέλεια θα
είναι η αµφιµονοσήµαντη επικοινωνία στην οποία διαρκώς θα πρέπει να
προτρέπουµε.

Χάριτι Θεού και φέτος θα συνεχίσουµε την ευλαβική µας προσέγγιση στο βίο
και τη διδασκαλία του Κυρίου µας µέσα από το δεύτερο τόµο του τρίτοµου έργου
του µακαριστού γέροντος πρώην Μητροπολίτου Πειραιώς κυρού Καλλινίκου
Καρούσου. Κατά την περσινή χρονιά και µέσα από τον πρώτο τόµο τον οποίο
µελετήσαµε είχαµε την ευκαιρία να δούµε τα γεγονότα της ζωής του Κυρίου µας,
τα οποία αφορούσαν στα δύο πρώτα χρόνια της δηµοσίας δράσης του. Κατά την
φετινή χρονιά και µέσα από τον δεύτερο τόµο θα έχουµε τη δυνατότητα να
µελετήσουµε τα γεγονότα τα οποία ξεκινούν λίγο πριν το γεγονός της
Μεταµορφώσεως και φτάνουν µέχρι την Μεγάλη Τετάρτη προ του εκουσίου
πάθους Του.

Ειδικά φέτος και µε µέριµνα της Ιεράς µας Μητροπόλεως θα διανεµηθεί στην
αγάπη σας και ένα πακέτο σηµειώσεων ως υποστηρικτικό υλικό. Η σηµειώσεις
αυτές περιέχουν τα Βιβλικά Κείµενα τα οποία υπάρχουν στον τόµο και κυρίως
στο τέλος της κάθε ενότητας θέµατα προς συζήτηση έτσι ώστε ο Ευαγγελικός
Λόγος να αποκτά µία διαχρονική αναφορά στη σύγχρονη κοινωνία.

Περατώνοντας στη σκέψης µας αυτές και πριν καλέσουµε στο βήµα των
σεπτό ποιµενάρχη µας Μητροπολίτη Αιτωλίας και Ακαρνανίας κ.κ.Δαµασκηνό
για να µας προσφέρει τις πατρικές του ευλογίες και στην διακονία µας
ευαγγελικό λόγο του Αγίου ενδόξου «Αποστόλου Ιακώβου ο οποίος στην
Καθολική του Επιστολή Α΄ κεφάλαιο στίχοι 22- 23 σηµειώνει: «Γίνεσθε δὲ ποιηταὶ



λόγου καὶ µὴ µόνον ἀκροαταί, παραλογιζόµενοι ἑαυτούς. ὅτι εἴ τις ἀκροατὴς
λόγου ἐστὶ καὶ οὐ ποιητής, οὗτος ἔοικεν ἀνδρὶ κατανοοῦντι τὸ πρόσωπον τῆς
γενέσεως αὐτοῦ ἐν ἐσόπτρῳ·». Αµήν και Γένοιτο.


